



## **Europe through young people's eyes**

Exhibition Five Years of YEYS

## **L'Europe à travers les yeux des jeunes**

Exposition des 5 ans de YEYS



*European Economic and Social Committee  
Comité économique et social européen*

# EUROPE THROUGH YOUNG PEOPLE'S EYES

## 5 years of YEYS

# Your Europe, Your Say!

[www.eesc.europa.eu](http://www.eesc.europa.eu)

**"Your Europe, Your Say!"** is an annual initiative that gives young people the opportunity to get a taste of how EESC decision-making works and engage in debates about some of the most challenging questions faced by Europe today.

Since the first "Your Europe, Your Say!" event was held in 2010, over 600 young people from almost 200 schools in the EU's 28 Member States have taken part.

### TIMELINE

#### January

The EESC invites schools from across the EU to register online for a chance to participate in "Your Europe, Your Say!".

#### February–March

One school (and two reserves) from each EU country is chosen by ballot to receive a visit from an EESC member of the same nationality, who leads an information session on the EU and the EESC. Three students at each selected school prepare a presentation on a critical topic considered by European institutions concerning also the youths.

#### April

Each group of three students, along with a teacher, spends two days in Brussels. At a series of workshops the groups give their presentations and discuss a range of pan-European issues. They also take part into cultural and social events and visit some of Brussels' attractions.



# L'EUROPE À TRAVERS LES YEUX DES JEUNES

## 5 années de YEYS

### Votre Europe, votre avis!

[www.eesc.europa.eu](http://www.eesc.europa.eu)

**Your Europe, Your Say!** ("Votre Europe, votre avis!") est une initiative annuelle qui offre aux jeunes l'occasion d'expérimenter directement le travail des membres du CESE et de s'engager dans le débat sur certains des problèmes auxquels l'Europe doit aujourd'hui faire face.

Depuis sa première édition en 2010, "Votre Europe, votre avis!" a réuni plus de 600 jeunes, provenant de presque 200 écoles de 28 États membres de l'UE.

#### CALENDRIER

##### Janvier

Le CESE invite les écoles de toute l'Europe, par l'intermédiaire de son site internet, à s'inscrire pour avoir la chance de participer à l'événement "Votre Europe, votre avis!"

##### Février-mars

Pour chaque pays, un tirage au sort désigne une école (et deux de réserve), qui recevra tout d'abord la visite d'un membre du CESE issu du même État membre, chargé de présenter les institutions de l'UE et notamment le CESE. Trois étudiants de l'école sélectionnée élaborent la présentation d'un sujet considéré comme prioritaire par les institutions de l'UE, qui concerne aussi de près les jeunes.

##### Avril

Les groupes de chaque pays, composés de trois étudiants et de leur professeur, passent deux jours à Bruxelles. Les jeunes discutent de leurs sujets dans le cadre d'ateliers et présentent leurs points de vue. Ils participent également à des activités socio-culturelles, et visitent les lieux touristiques de Bruxelles.



# EUROPE THROUGH YOUNG PEOPLE'S EYES

## 5 years of YEYS

### The stars of Europe in their eyes...



More than five years ago Iriñi Pari had a dream: she wanted to find a means of connecting with young people and communicating to them what Europe is in a fun and accessible way. She wanted them to come together in one place and learn from each other, and she also wanted to ensure that the EESC fulfilled its mission of engaging with civil society and showing that European institutions have a lot to offer to ordinary citizens. In addition, she wanted to highlight how important compromise and the reasoned exchange of views are when political decisions are taken. To make this dream come true, she came up with the idea of "Your Europe, Your Say!".

In April 2010 the first edition of "Your Europe, Your Say!", to which 155 students and teachers were invited, took place. Despite travel disruption caused by the volcanic eruption in Iceland, the event was a great success. Stimulating debates and discussions were held, and feedback questionnaires revealed how much participants enjoyed the event. They particularly appreciated having the opportunity to meet people from such a wide range of countries.

Iriñi Pari was also impressed by the young people's enthusiasm and drive: she remembers seeing "the stars of Europe in their eyes". Her hard work, and the ongoing efforts of EESC members, staff, and students and teachers from 28 countries, mean that "Your Europe, Your Say!" continues to go from strength to strength.



# L'EUROPE À TRAVERS LES YEUX DES JEUNES

## 5 années de YEYS

### Les étoiles de l'Europe dans leurs yeux...

Voici plus de cinq ans, Irini Pari a fait un rêve: elle a voulu trouver un moyen d'entrer en contact avec les jeunes et de leur transmettre, d'une façon amusante et abordable, ce qu'est l'Europe. Elle a voulu qu'ils se rassemblent au même endroit et qu'ils apprennent les uns des autres. Elle a également voulu que le CESE accomplisse sa mission consistant à s'engager auprès de la société civile et à montrer que les institutions européennes ont beaucoup à offrir aux citoyens. En outre, elle a voulu souligner l'importance d'arriver à trouver un accord, lors de la prise de décisions politiques, après des échanges de vues motivés. Pour réaliser son rêve, elle a élaboré le projet *Your Europe, Your Say!* ("Votre Europe, votre avis!").

C'est en avril 2010 qu'a eu lieu pour la première fois l'événement "Votre Europe, votre avis!", auquel ont été invités 155 élèves et professeurs. Il a rencontré un franc succès, malgré les difficultés pour les participants de se rendre à Bruxelles, causées par l'éruption volcanique en Islande. Des discussions et débats stimulants ont été menés, et les participants ont indiqué, au moyen d'un sondage, qu'ils ont beaucoup apprécié cette expérience. Ils étaient surtout contents d'avoir pu rencontrer d'autres jeunes issus d'autant de pays différents.

L'enthousiasme et l'envie de participer démontrés par les jeunes ont également impressionné Irini Pari: elle se souvient d'avoir vu "les étoiles de l'Europe dans leurs yeux". Grâce à son travail et aux efforts continus des membres et du personnel du CESE, et avec le concours des étudiants et professeurs des 28 pays de l'UE, "Votre Europe, votre avis!" continue de prospérer.



# EUROPE THROUGH YOUNG PEOPLE'S EYES

## 5 years of YEYS



**HENRI MALOSSE**  
EESC President



**JANE MORRICE**  
EESC Vice-President  
**On young people telling us how it's done.**



**NEELIE KROES**  
Former EC Vice-President  
**"Your Europe, Your Future", speech at the EESC.**

“C'est une chance unique pour tous ces jeunes de se retrouver ici, que de créer des liens entre eux, avec une perspective commune. Cette perspective commune, c'est la construction européenne. [...] Les faire venir ici, dans les institutions européennes, pour demander aux jeunes quelles devraient être nos priorités, c'est une façon aussi de changer l'Europe et de leur faire comprendre que l'Europe c'est, avant tout, eux.

**Henri Malosse**

“Your Europe, Your Say!” is definitely my kind of “happening”. It could be something to do with seeing dozens of school children energized by the opportunity to make their voices heard in Brussels. It could be their fascination with Europe, their thirst for knowledge about the EU or their excitement at making new friends from different cultures. Whatever it is, it would be difficult to deny that “Your Europe, Your Say!” creates a little magic for everyone involved – Members and staff included. [...]

The role of the EESC is to help make the EU a better place for its citizens and we must be vigilant in our pursuit of that goal. We must do our utmost to help revitalise local communities back home and show them how they too, through their organizations, groups and clubs, can help us in this mission. We must also do everything in our power to use the

weight of the combined wisdom of EESC members to influence EU decision-makers in Brussels. We must support them in their efforts to find the right answers. We must challenge them to leave no stone unturned and we must give them the benefit of our “Opinion” without fear or favour.

**Jane Morrice**

“In tomorrow's brainstorming session, you will be asked to imagine breaking news on 19 April 2030. What does the news say? How the world would look like by then? How did we get there? Would your life be better? What does Europe look like in 17 years? This input will help us framing our debate on the future of Europe and its citizens. That's why your ideas matter to us! [...]

For me, Europe is a place where we find unity in our diversity. Where we integrate, not to collapse all our cultures into one, but to understand and celebrate our differences. [...]

I want you to tell us what you want to do for Europe – and how we can help you. After all you are the future of Europe – not me and my colleagues! [...]

I want to hear your views. You have an important mission in these few days. And make sure you come up with some good ideas – I want to hear them! You are the future!

**Neelie Kroes**



# EUROPE THROUGH YOUNG PEOPLE'S EYES

## 5 years of YEYS

### EESC members' visits to schools

In the weeks leading up to the "Your Europe, Your Say!" event in Brussels, EESC members visit the chosen schools in their own countries. These visits are vital to the success of "Your Europe Your Say!": they give members the opportunity not only to help the selected students prepare for the event, but also to present the work of the EESC and the EU as a whole to an enthusiastic group of young people. This is an excellent example of the EESC's "Going Local" strategy being put into practice.



# L'EUROPE À TRAVERS LES YEUX DES JEUNES

## 5 années de YEYS

### Visites des membres du CESE aux écoles

Pendant les semaines qui précèdent le déroulement de *Your Europe, Your Say!* ("Votre Europe, votre avis!"), des membres du CESE rendent visite aux écoles sélectionnées dans leurs propres pays. Ces visites constituent une immense contribution au succès de "Votre Europe, votre avis!", car ils permettent aux membres non seulement d'aider les élèves sélectionnés à se préparer à l'événement, mais aussi de présenter le travail du CESE et l'UE elle-même à des groupes de jeunes enthousiastes. Ceci est un excellent exemple de la stratégie *Going Local* que le CESE a mise en pratique.



Eric Pigal, France



Anna Maria Darmanin, Malte



Mindaugas  
Maciulevičius,  
Lituanie



Carlos Alberto  
Pereira Martins,  
Portugal



Isabel Caño Aguilar, Espagne



Irina Pari,  
Grèce



Andreas Pavlikas, Chypre



Armands Krauze, Lettonie



Renate Heinisch, Allemagne



Irina Pari, Grèce



Pirkko Raunemaa, Finlande





# L'EUROPE À TRAVERS LES YEUX DES JEUNES

## 5 années de YEYS

### Visites des membres du CESE aux écoles



Andreas  
Pavlikkas,  
Chypre



Dimitar Manolov, Bulgarie



Jane Morrice,  
Royaume-Uni



Cveto Stantič, Slovénie



Juraj Stern, Slovaquie



Cristian  
Pirvulescu,  
Roumanie



Krzysztof Pater, Pologne



Brenda King, Royaume-Uni



Indrė  
Vareikytė,  
Lituanie



Joó Kinga, Hongrie

Raymond  
Hencks,  
Luxembourg



Alfred  
Gajdosik,  
Autriche



# EUROPE THROUGH YOUNG PEOPLE'S EYES

## 5 years of YEYS

## Workshops and Activities

Among the most enriching aspects of "Your Europe, Your Say!" are the debates and workshops organised for the participants, which allow them to give their views on important topics, learn about the EU decision-making process, and come up with ideas about making Europe a better place for all its citizens.

- In **2010** the participants discussed issues linked to the role of alcohol in society, from the perspectives of producers, consumers and regulators.
- In **2011**, the theme of the event was Youth on the Move. The participants discussed the European Commission's proposals to improve the quality of education and training for young people, promote mobility and tackle unemployment. In a final session that was modelled on an EESC plenary, they proposed amendments to the Commission's text.
- The focus for **2012** was on Rio+20, the United Nations Conference on Sustainable Development that was held in Brazil later that year. The participants debated the EESC's position on sustainable development. Anna Maria Darmanin, Vice-President of the EESC, promised that these ideas would be taken into account when the EESC's views were presented in Rio.



# EUROPE THROUGH YOUNG PEOPLE'S EYES

## 5 years of YEYS

## Workshops and Activities

Among the most enriching aspects of "Your Europe, Your Say!" are the debates and workshops organised for the participants, which allow them to give their views on important topics, learn about the EU decision-making process, and come up with ideas about making Europe a better place for all its citizens.

- **2013** marked the start of a new EESC presidency, and so this time Your Europe, Your Say followed a new format. Participants considered 15 political priorities for 2013-15: these included 'Respect gender parity', 'Recognition for an European identity', and 'Involve young citizens in EU decision-making'.
- In **2014**, the participants attended a workshop on their collective vision for Europe, and discussed key priorities such as 'What Europe means to me' and 'Equality in education'. In his closing speech the EESC President Henri Malosse proposed that a delegation of some of the "Your Europe, Your Say!" participants should attend the EESC's 500<sup>th</sup> plenary session in July and present their top five priorities to all members.



# L'EUROPE À TRAVERS LES YEUX DES JEUNES

## 5 années de YEYS

### Ateliers et activités

Parmi les aspects les plus enrichissants de *Your Europe, Your Say!* ("Votre Europe, votre avis!") figurent les débats et ateliers organisés pour les participants, qui leur permettent de donner leur avis sur des questions importantes, d'apprendre ce qu'est le processus de prise de décision de l'UE, et de formuler des idées pour améliorer l'Europe pour tous ses citoyens.



- En **2010**, les participants ont discuté des questions liées au rôle joué par l'alcool dans la société, du point de vue des fabricants, des consommateurs et des régulateurs.
- En **2011**, le sujet de la manifestation était "Jeunesse en mouvement". Les participants se sont penchés sur les propositions de la Commission européenne pour améliorer la qualité de l'éducation et de la formation pour les jeunes, promouvoir la mobilité et lutter contre le chômage. Lors d'une séance finale calquée sur une session plénière du CESE, ils ont proposé des amendements au texte de la Commission.
- En **2012**, l'accent a été mis sur "Rio+20", la conférence des Nations unies sur le développement durable qui a eu lieu au Brésil plus tard dans l'année. Les participants ont débattu la position du CESE sur le développement durable. Anna Maria Darmanin, vice-présidente du CESE, a promis que leurs avis seraient pris en compte lors de la présentation des vues du CESE à Rio.



# L'EUROPE À TRAVERS LES YEUX DES JEUNES

## 5 années de YEYS

### Ateliers et activités

Parmi les aspects les plus enrichissants de *Your Europe, Your Say!* ("Votre Europe, votre avis!") figurent les débats et ateliers organisés pour les participants, qui leur permettent de donner leur avis sur des questions importantes, d'apprendre ce qu'est le processus de prise de décision de l'UE, et de formuler des idées pour améliorer l'Europe pour tous ses citoyens.

- **2013** a été marquée par un changement de présidence pour le CESE, qui s'est accompagné d'un nouveau format pour "Votre Europe, votre avis!". Les participants ont examiné 15 priorités politiques pour le mandat 2013–2015, notamment "Respecter la parité entre les sexes", "Reconnaissance de l'identité européenne", et "Encourager la participation des jeunes citoyens au processus décisionnel de l'UE".
- En **2014**, les participants ont assisté à un atelier sur leur vision collective pour l'Europe et ont discuté de priorités importantes telles que "Ce que l'Europe signifie pour moi" et "L'égalité dans l'éducation". Lors de son discours de clôture, Henri Malosse, président du CESE, a proposé qu'une délégation composée de certains participants de "Votre Europe, votre avis!" assiste à la 500<sup>e</sup> session plénière du CESE en juillet et présente cinq grandes priorités à tous les membres.



# EUROPE THROUGH YOUNG PEOPLE'S EYES

## 5 years of YEYS

### 500<sup>th</sup> Plenary Session – July 2014



2014 was a very special year for the EESC: on 9 and 10 July its 500<sup>th</sup> plenary session was held. In order to highlight the importance of youth issues and concerns to the EESC, President Henri Malosse decided to invite five young people who had taken part in “Your Europe, Your Say!” three months earlier: they presented to EESC members the five priorities that they and their fellow participants had decided were most important for Europe. These top priorities were...

- Equality in education
- Develop language teaching further
- Encourage research and innovation to boost renewable energy and recycling
- Recognise work experience whatever its form and duration
- Create equal opportunities



# L'EUROPE À TRAVERS LES YEUX DES JEUNES

## 5 années de YEYS

### 500<sup>e</sup> session plénière – juillet 2014



Le 2014 a été une année tout à fait spéciale pour le CESE: les 9 et 10 juillet a eu lieu la 500<sup>e</sup> session plénière. Afin de souligner l'importance des questions et des préoccupations des jeunes, le président Henri Malosse a invité cinq des étudiants qui avaient participé à *Your Europe, Your Say!* ("Votre Europe, votre avis!"), trois mois avant. Les invités ont présenté aux membres du CESE les cinq priorités européennes qu'ils avaient établies, eux et leurs collègues. Leurs priorités étaient:

- Parvenir à l'égalité en matière d'éducation
- Développer davantage l'enseignement des langues
- Encourager la recherche et l'innovation pour promouvoir l'utilisation des énergies renouvelables et le recyclage
- Reconnaître l'expérience professionnelle, quelles que soient sa forme et sa durée
- Assurer l'égalité des chances



# EUROPE THROUGH YOUNG PEOPLE'S EYES

## 5 years of YEYS

## YEYS is also meetings and discoveries



"Your Europe, Your Say!" isn't only about serious debate and political dialogue. The young participants also have the chance to forge international friendships, explore Brussels and take part in some fun activities. So far they have been to...

- the Halles des Tanneurs
- the Brussels Tram Museum
- the Parlamentarium
- the Zaabär chocolate factory





# L'EUROPE À TRAVERS LES YEUX DES JEUNES

## 5 années de YEYS

### YEYS, c'est aussi des rencontres et des découvertes

*Your Europe, Your Say!* ("Votre Europe, votre avis!") n'est pas seulement une série de débats sérieux et de discussions politiques. Les jeunes qui participent aux journées de Bruxelles ont aussi la possibilité de lier d'amitiés internationales, d'explorer Bruxelles et de connaître quelques-unes de ses attractions, parmi lesquelles:

- les Halles des Tanneurs
- le musée du Tram
- le Parliamentarium
- la maison chocolatière Zaabär



# EUROPE THROUGH YOUNG PEOPLE'S EYES

## 5 years of YEYS

### What do the participants say?



I just want to thank the EESC for this opportunity and I wish the best for this organisation. (2012)



To meet all the people from the countries of the European Union and to experience this whole event was something I'll never forget and something I loved! (2012)



The best part was making a speech on something which was a high priority for me. (2013)



I thought "small" nations wouldn't have equal opportunities to speak aloud but I was wrong and I am really happy about it. (2013)



We have so much in common. Countries have their differences, but this should not stop people coming together. (2014)



I hope and expect that the priorities we set out will influence the leaders of the Committee and they will soon be put into practice. (2013)



It was a great experience. I hope the chance is given to others. I learned so much about other young people: our similarities and our differences. (2014)



# L'EUROPE À TRAVERS LES YEUX DES JEUNES

## 5 années de YEYS

### Que disent les participants?

”

Faire la connaissance de tous les gens de tous les pays de l'Union européenne et vivre tout cet événement est quelque chose que je n'oublierai jamais et que j'ai adoré!

(2012)

”

Je voudrais juste remercier le CESE de cette occasion et je souhaite le mieux à cette organisation. (2012)



”

J'ai surtout aimé prononcer un discours sur une question qui me tient particulièrement à cœur. (2013)



”

Je pensais que les "petits" pays n'auraient pas le droit de s'exprimer autant que les autres, mais j'avais tort et j'en suis vraiment ravi. (2013)



”

J'espère de tout cœur que les priorités que nous avons définies influenceront les dirigeants du Comité et qu'elles seront mises en pratique rapidement. (2013)

”

Nous avons tant de choses en commun. Les pays ont des différences, mais cela ne devrait pas empêcher les citoyens de se rassembler. (2014)

”

Ça a été une expérience formidable. J'espère que d'autres auront cette même chance. J'ai tant appris sur d'autres jeunes: nos similitudes et nos différences. (2014)



# EUROPE THROUGH YOUNG PEOPLE'S EYES

## 5 years of YEYS

### Social Media

Thanks to Twitter and Facebook, the “Your Europe, Your Say!” team is able to share photos and information instantaneously all over the world, and so stay connected with the young people who are both the main participants in the event and its target audience.



# L'EUROPE À TRAVERS LES YEUX DES JEUNES

## 5 années de YEYS

### Médias sociaux

Grâce à Twitter et à Facebook, l'équipe "Votre Europe, votre avis!" peut partager des photos et des informations partout en un clin d'œil, toujours en contact avec les jeunes qui sont, en même temps, les protagonistes et le premier public de l'événement.



# EUROPE THROUGH YOUNG PEOPLE'S EYES

5 years of YEYS



Follow us on #YEYS2015



[twitter.com/youreurope](https://twitter.com/youreurope)



[www.facebook.com/youreuropeyoursay](https://www.facebook.com/youreuropeyoursay)



European Economic and Social Committee

# L'EUROPE À TRAVERS LES YEUX DES JEUNES

5 années de YEYS





*European Economic and Social Committee  
Comité économique et social européen*

Rue Belliard/Belliardstraat 99  
1040 Bruxelles/Brussel  
BELGIQUE/BELGIË

Published by: "Visits and Publications" Unit  
Responsable d'édition: unité "Visites et Publications"  
EESC-2015-27-EN/FR

[www.eesc.europa.eu](http://www.eesc.europa.eu)

© European Union, 2015  
Reproduction is authorised provided the source is acknowledged.

© Union européenne, 2015  
Reproduction autorisée, moyennant mention de la source



EN/FR